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سرانجام ادغام رشته های 
تجربی و ریاضی در دبیرستان ها

معاون  کاظمی،  محمدمهدی  تسنیم : 

وزارت آموزش  و پرورش گفت: بازطراحی 
شــاخه نظری با ادغام رشته های تجربی 
و ریاضی مدنظر اســت؛ البته این موضوع 
هنوز در شورای عالی آموزش وپرورش به 
تصویب نرسیده است. در آموزش مهارتی 
(هنرســتان ها) با اختیارات وزارت آموزش 
و پــرورش تغییراتــی را متناســب با نیاز 
بازار کار انجام دادیم، اما در شــاخه نظری 
هنوز جمع بندی نهایی انجام نشده است 
و تغییرات باید به تصویب شــورای عالی 
آموزش و پرورش هم برســد. او با اشــاره 
به اینکه بازطراحی شــاخه ها و رشته های 
تحصیلی متوسطه دوم از سال گذشته در 
دســتور کار وزارت آمــوزش و پرورش بود 
و در دوره دوم متوســطه ادغام رشته های 
علوم تجربی و ریاضی و فیزیک با توجه به 
قرابت محتوایی، مدنظر است، گفت: شاید 
در سال ۱۴۰۳ این موضوع در شورای عالی 
آموزش و پرورش تصویب شود، اما اجرای 

آن از سال ۱۴۰۴ خواهد بود.

جزئیات وام ۳۰ میلیونی
 برای بازنشستگان

تومانــی  میلیــون   ۳۰ وام  ثبت نــام 
بازنشســتگان تأمین اجتماعی آغاز شــد. 
بازنشســتگان تهرانــی می تواننــد بــرای 
دریافــت وام ۳۰ میلیــون تومانی ثبت نام 
کننــد؛ ثبت نــام وام از طریــق ســامانه و 
غیرحضــوری انجــام می شــود. کانــون 
بازنشستگان تهران اعلام کرد: پیش ثبت نام 
در ســایت بــه معنــای دریافــت قطعی 
وام نیســت و دریافــت وام افراد منوط به 
تخصیص منابع مالی لازم توسط سازمان 
تأمیــن اجتماعی اســت و وظیفــه کانون 
بازنشســتگان صرفا پیش ثبت نام اســت. 
ثبت نــام اولیــن مرحلــه وام  ۳۰ میلیون 
تومانی بازنشســتگان تأمین اجتماعی در 
سال ۱۴۰۳ از طریق کانون های بازنشستگی 
آغاز شده و تا روز دوشنبه (چهارم تیرماه) 
ادامه دارد. برای کانون های بازنشســتگی 
هر استان ســهمیه ای در نظر گرفته شده 
اســت که بعــد از به حد نصاب رســیدن 
ثبت نام کنندگان، سایت به صورت خودکار 

بسته می شود.

نیاز فوری پارک جنگلی چیتگر
ایرنا:  مهدی پیرهادی، رئیس کمیسیون 

ســلامت و محیط زیســت شــورای شهر 
تهــران گفت: هرگونه اهمال کاری و تعلل 
در رســیدگی ســریع به درختان آفت زده 
بوستان جنگلی چیتگر جبران ناپذیر است 
و آســیب هایی جــدی به دنبــال خواهد 
انجام شده مطلع  با بررســی های  داشت. 
شدیم  تعدادی از درختان بوستان جنگلی 
چیتگر دچار آفت شــده اند و بیماری آنها 
قابل ســرایت اســت؛ یعنی از یک درخت 
بــه درخت دیگر منتقل می شــود. اگر این 
رونــد ادامه یابد، کل بوســتان در معرض 
خطر بزرگی قرار می گیــرد. وی وضعیت 
فعلی بوستان چیتگر را نامطلوب برشمرد 
و افــزود: باید هر چه ســریع تر نســبت به 
رفــع این مشــکل زیســت محیطی اقدام 
شــود و در صورت لزوم تمامــی درختان 
آفت زده قطع و برداشــته شوند. این عضو 
شــورای شــهر تهران ادامــه داد: تاکنون 
چندین بار در جلسات متعدد شورای شهر 
در این باره تذکراتی ارائــه داده ایم؛ البته از 
دادستانی تهران به خاطر آنکه به موضوع 
مطرح شــده اهتمام ویژه داشته اند، تشکر 

می کنیم.

موانع نوسازی در بافت فرسوده
ایلنا: مهدی هدایت، مدیرعامل سازمان 

نوسازی شهر تهران، درباره گلایه سازندگان 
به ویژه در بافت فرســوده از طولانی بودن 
ســیر مراحــل صــدور پروانــه از ســوی 
شــهرداری تهران گفت: ما دو محدوده در 
شــهر تهران داریم؛ یکی محدوده مصوب 
بافت فرســوده که شامل چهارهزارو ۴۲۷ 
هکتار می شــود که از این محدوده حدود 
۵۰ درصد مسکونی آن نوسازی شده است.
وی ادامــه داد: مابقــی ایــن بافت نیز 
عموما دارای یک سری موانع نوسازی است، 
مانند قرارگرفتن در حرایم فشارقوی، حرایم 
راه آهن و نبود ســند و بعضا اوقافی بودن. 
در بخش هایی که امکان نوسازی داشتند، 
نوسازی شــده اند و درخصوص مابقی نیز 
پیگیر هســتیم تا موانع نوسازی را برطرف 
کنیم. بخشــی نیــز شــامل محدوده های 
ناکارآمد و ناپایدار شهر تهران است که این 
محدوده ها به دلیل اینکه سه شرط لازم را 
برای محدوده بافت فرسوده شدن نداشتند، 
عملا نتوانستند از این مشوق ها تا به امروز 
اســتفاده کنند و این جریان نوسازی در این 

محدوده ها شروع شود. 

کرایه تاکسی های برقی چند؟
شرق: خرداد امســال از ۲۰۰ دستگاه تاکسی برقی رونمایی و قرار شد 

این تاکسی ها به تدریج وارد ناوگان شوند. مدیران شهری اعلام کردند 
 قرار اســت ۲۷ هزار دستگاه تاکســی برقی دیگر از طریق قرارداد شهرداری 

تهران با چین، وارد ناوگان تاکسیرانی شود.
شادی مالکی، سرپرست سازمان تاکسیرانی شهر تهران، درباره نرخ کرایه 
تاکســی های برقی که به زودی فعالیت آنها در شــهر تهران آغاز می شــود، 
 گفته است: طبق مصوبه شورای شهر تهران، با توجه به اینکه این تاکسی ها 
خــودروی لوکس به شــمار می آیند، رانندگان تاکســی می توانند تا ســقف 
۸۰ درصد افزایش نرخ داشــته باشــند، اما برای رفاه حال شهروندان  اعلام 
کرده ایم رانندگان این دســته از خودروها می توانند تا سقف ۵۰ درصد نسبت 

به نرخ عادی کرایه یک مسیر، افزایش کرایه داشته باشند.
او گفت این تاکسی ها در سطح شهر و معابر پرترافیک تردد می کنند.

مهدی چمران، رئیس شــورای شــهر تهــران، در واکنش بــه اعلام خبر 
افزایش ۵۰درصدی کرایه های تاکســی های برقی از سوی سرپرست سازمان 
تاکســیرانی گفت: شورای شــهر تهران هر ســاله نرخ کرایه های حمل ونقل 
از جمله اتوبوس، تاکســی و مترو را بر اساس لایحه  شهرداری تهران بررسی 
و در نهایت تصویب می کند. شــهرداری تهران نیز مکلف اســت بر اســاس 
مصوبه شــورای شــهر تهران نرخ کرایه های حمل ونقــل عمومی را ابلاغ و 
هر کدام از بخش ها مکلف هســتند بر اســاس مصوبه شــورای شهر تهران، 

کرایه ها را دریافت کنند.
به گفته چمران، امســال نیز شــورا نرخ کرایه های تاکسی را تصویب و به 
شهرداری ابلاغ کرده  و سازمان تاکسیرانی نیز موظف و مکلف است بر اساس 

آنچه  شورا به تصویب رسانده، کرایه ها را به رانندگان اعلام و دریافت کند.
چمــران با انتقاد از اعلام افزایش ۵۰ درصدی نرخ تاکســی های برقی به 
نسبت نرخ عادی کرایه های تاکســی های بنزینی متذکر شد: به هیچ وجه این 
مسئله قانونی نیست و برخلاف مصوبه شورا و غیرقانونی است؛ تاکسی های 
برقی نیز باید بر اســاس آنچه  شــورا مصوب کرده اســت، اقدام به دریافت 

کرایه های خود کنند.
وی یادآور شد: شهرداری تهران می تواند در لایحه ای، افزایش کرایه های 
تاکســی های برقی را به شــورا ارائه کند و درصورتی که شــورا موافق باشد، 
می تواند کرایه های تاکسی های برقی را بر اساس آنچه شورا مصوب می کند، 

دریافت کند.
این در حالی است که بر اساس بند ۱۷ مصوب نرخ کرایه های حمل ونقل 

عمومی، مجوز افزایش کرایه ها به خودروهای لوکس داده شده است .
با این وجود، محمد آقامیری، عضو کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای 
شــهر تهران، تاکســی های برقی را مصداق خودروهای لوکس نمی داند . او 
گفته اســت هر گونه افزایش نرخ کرایه  تاکســی عادی یا برقی بدون مصوبه 

شورای شهر تهران غیرقانونی و خلاف مقررات است.
او با تأکید بر اینکه تاکسی برقی در فهرست خودروهای لوکس جایگاهی 
ندارد، گفته: تاکســی برقی خودروی لوکس به شمار نمی آید و ارتباطی میان 
ایــن دو وجود ندارد که بتوان نرخ کرایه را بــر آن مبنا تعیین کرد. نرخ کرایه 
تاکســی برقی باید به طور جداگانه مورد بررســی قرار گیــرد و نباید با تعرفه 

خودروهای لوکس مطابقت داده یا لحاظ شود.
نایب رئیس کمیته عمران و حمل ونقل شــورای شهر تهران گفت: تعیین 
نرخ کرایه برای تاکســی برقی ها، ابتدا باید در کمیســیون حمل ونقل شورای 
شهر تهران مطرح و پس از تأیید نهایی به صحن شورا ارائه شود تا به تصویب 
برســد و پس از آن تاکسیرانی می تواند آن نرخ کرایه را به تاکسی ران ها ابلاغ 

کند تا آنان در سطح شهر اعمال کرده و از مسافر دریافت کنند.
آقامیری یادآور شــد: اگر پیشــنهادی در تفاوت نرخ کرایه تاکسی برقی ها 
نســبت به تاکسی های عادی مطرح شود، ممکن است از سوی شورا پذیرفته 
شــود؛ یعنی آنکه ممکن اســت بپذیریم کــه رانندگان این قبیل تاکســی ها 
می توانند کرایه بیشــتری از مردم دریافت کنند. ایــن موضوعات باید به طور 

دقیق در شورا بررسی شود.
این عضو شــورای شهر با بیان اینکه پیگیر آن هستیم تا تسهیلات بیشتری 
برای رانندگان تاکســی گرفته شود، ادامه داد: دنبال آن هستیم تا کمک کنیم 
رانندگان بتوانند بدون دغدغه خودروهای تاکســی خود را با تاکسی برقی ها 

جایگزین کنند.
او بــا بیان اینکه ۲۷ هزار دســتگاه تاکســی برقی بــه زودی وارد ناوگان 
حمل ونقــل خواهد شــد، اضافه کرد: این تاکســی ها در همــه بخش های 
حمل ونقلی پایتخت، یعنی هم در بخش تشــریفات مثل هتل ها و فرودگاه و 
هم در ســطح شهر به کار گرفته خواهند شد و به مرور بر تعداد آنها افزوده 

خواهد شد.
آقامیری در پاسخ به اینکه چرا رانندگان رغبتی برای جایگزینی خودروهای 
خود با تاکســی برقی ها ندارند، افزود: این امر طبیعی اســت و همیشــه در 
ابتــدای یک تغییر بزرگ عده ای مخالف هســتند، اما به مــرور زمان وقتی بر 
تعداد این تاکســی ها در ناوگان حمل ونقل افزوده شد و تاکسی ران ها  مزایای 

آن و تفاوت هایش را با خودروهای بنزینی خود دیدند، تمایل پیدا می کنند.
با وجود مخالفت برخی از اعضای شــورای شــهر بر افزایش کرایه های 
تاکســی برقی، رانندگان تاکســی معتقدند با نرخ کرایه های تاکسی مصوب 
امکان پرداخت اقســاط میلیونی این خودروها وجود نــدارد . به اعتقاد آنها 
اســتفاده این خودروها به عنوان تاکسی گردشــی صرفه اقتصادی برای آنها 

ندارد.
بــه اعتقــاد گروهی از راننــدگان تاکســی، هزینه نگهــداری و تعمیرات 
تاکسی های برقی در کشور مشخص نیست و فقدان تخصص خدمات پس از 
فروش یا تعمیرکاران متخصــص جهت ارائه خدمات فنی به این خودروها، 

مسئله تعمیرات را پیچیده تر می کند.
بیمه خودروهای برقی به دلیل هزینه تعویض باتری ها و عدم دسترســی 
به گزینه های متنوع در سطح شهر می تواند بسیار زیاد باشد. بر اساس تجربه 
کشــورهای اروپایی، در بسیاری از موارد، حتی اگر باتری خودرو در تصادفات 
آســیب جزئی دیده باشــد، به راحتی نمی توان ارزیابی هزینه های تعمیرات 
را انجام داد. زمان شــارژ بســته به ظرفیت باتری و تکنولوژی شــارژ خودرو 
متفاوت اســت؛ در حالی که شارژرهای سریع می توانند زمان شارژ را به میزان 
درخور توجهی کاهش دهند، اما همیشــه در دســترس نیستند. شارژرهای 
معمولی نیز به چند ساعت زمان جهت شارژ کامل باتری نیاز دارند؛ بنابراین 
استفاده از شــارژرهای معمولی برای تاکســیرانی صرفه اقتصادی نخواهد 
داشت. درحالی که تلاش می شود تعداد تاکسی های برقی در تهران افزایش 

پیدا کند،  هنوز به ابهامات این حوزه پاسخ داده نشده است.

سیاست های مهاجرتی آینده   ایران در کلام نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۳

آینده  مهاجرت در ایران

اخبار گزارش خبری

جامعهجامعه

در بســیاری از کشــورهای جهــان،  تبیین 
سیاســت های مهاجرتی یکــی از ارکان مهم 
برنامه های نامزدهای انتخاباتی است. چه بسا 
در بســیاری از این کشــورها،  نظــر کاندیداها 
درباره مهاجرت و مهاجران اســت که باعث 
می شود شخصی از سوی مردم انتخاب شود 
یا نشــود. کشــور ایران مواجهه ای گسترده و 
عمیق بــا مفهوم مهاجرت دارد. از یک ســو  
جمعیتــی میلیونــی از ایرانیــان در خارج از 
کشور به سر می برند و از سوی  دیگر جمعیتی 
میلیونی از مهاجــران غیرایرانی نیز در داخل 
کشــور  حضور دارنــد. با وجود ایــن مواجهه 
گسترده، در انتخابات ریاست جمهوری گذشته 
هیــچ گاه مهاجرت و مهاجــران جایگاهی در 

برنامه های انتخاباتی کاندیداها نداشــتند. می توان گفت انتخابات ریاســت جمهوری سال ۱۴۰۳ 
اولین انتخابات ریاســت جمهوری در ایران اســت که در آن مهاجــرت و مهاجران وارد مباحث 

تبلیغاتی کاندیداهای ریاست جمهوری شده است.

کاندیدهای ریاست جمهوری ۱۴۰۳ درباره مهاجرت و مهاجران چه گفته اند؟

در سه سال گذشته تحولات حوزه مهاجرت به ایران بسیار گسترده و وسیع بوده است. از یک 
سو، تسلط مجدد طالبان بر افغانستان موجی چند میلیونی از مهاجرت به ایران را به راه انداخت 
و از ســوی  دیگر دولت قبل با تأسیس سازمان ملی مهاجرت سعی در سامان مندکردن مدیریت 
امور مهاجران خارجی در ایران داشــته  اســت. تعداد پناهندگان ثبت شده افغانستانی در ایران 
به  بیش از ۳.۴ میلیون نفر پس از تســلط طالبان رســید. در سه سال گذشته بیش از سه میلیون 
مهاجر  افغانستانی نیز از مرزهای ایران اخراج شده اند. در چنین وضعیتی، دولت بعدی وظایف 

سنگینی در قبال مدیریت امور مهاجران در ایران دارد.
اولین کاندیدایی که بحــث حضور مهاجران در ایران را وارد مباحث انتخاباتی کرد، محمدباقر 
قالیباف بود. او در یکی از توییت های اولیه خود بعد از اعلام کاندیداتوری برای ریاســت جمهوری 
نوشت : چاره جویی قاطعانه برای حل مسئله چندبعدی اتباع بیگانه غیرمجاز از دغدغه های مهم 
مردم اســت. بی عملی در این خصوص به ابعاد امنیتی، اقتصادی و اجتماعی آن دامن می زند. بر 

این موضوع اشراف کامل داشته و داریم و در دولت بعد نگرانی های مردم را رفع خواهم کرد.
او بــار دیگر و در دومین برنامه تلویزیونی اش برای انتخابات، بر این موضوع صحه گذاشــت 
و گفت: «در ماده ۸۶ برنامه هفتم پیش بینی برای اختصاص بودجه به مرزهای شــرقی شــده و 
اینکه در طول برنامه انســداد کامل رخ دهد. درباره افراد غیرمجاز که در داخل کشور هستند نیز 

پیش بینی شده که طرد کامل صورت گیرد. افرادی که مجاز هستند می توانند بمانند».
اظهــارات قالیباف واکنش های گوناگونی را برانگیخت. برخی به این اشــاره کردند که تعداد 
مهاجران افغانســتانی به بیش از ظرفیت  اســتاندارد پذیرش ایران رسیده و به همین دلیل این 
امــر در برنامه های کاندیداهای ریاســت جمهوری از جمله او وارد شــده اســت. برخی نیز این 
صحبت های قالیباف را نوعی عوام فریبی نامیدند و گفتند  او خواســته تا از موج افغان هراســی 
فعال در شبکه های اجتماعی ایران که در یک سال گذشته بسیار اثرگذار عمل کرده، سوءاستفاده 
کند،  وگرنه در زمان ریاستش بر مجلس شورای اسلامی، قانون سازمان ملی مهاجرت (علی رغم 

متن بسیار تند آن علیه مهاجران) هیچ گاه به نتیجه نرسید.
نامزد دیگری که درباره موضوع مهاجران در ایران موضع گیری کرد، مسعود پزشکیان بود. او در 

یک رشته توییت، سیاست های مهاجرتی دولت آینده در قبال مهاجران را به شرح زیر اعلام کرد:
دولت من ان شاءاالله سه اقدام هم زمان را در رابطه با مهاجرین افغانستانی پیش می برد:

۱- انســداد کامل مرز ها و جلوگیری از مهاجرت بیشتر که مسئولیت محوری با وزارت کشور 
خواهد بود.

۲- ســاماندهی مهاجرین موجــود. نباید انکار کرد که تعداد زیــادی از برادران افغان نقش 
مؤثری در اقتصاد ایران دارند یا در جنگ تحمیلی و ... فداکاری کرده اند، ولی حضور آنها در ایران 

باید ساماندهی شده و با انضباط باشد  (وظیفه 
وزارت کشور و وزارت اطلاعات).

۳- مذاکــره بــا کشــور های اروپایی برای 
پذیرش بخشــی از مهاجرین ( یا حداقل تقبل 
هزینه هــای حضور آنها در ایــران). غرب باید 
مسئولیت آنچه را در افغانستان انجام داده و 
منجر به مهاجرت میلیون ها افغانستانی شده 
اســت، بپذیرد. دلیلی ندارد مردم ایران هزینه 

سیاست های غلط دیگران را بپردازند.
صحبت های پزشــکیان نیــز واکنش های 
گوناگونی را برانگیخت. برخی به او این انتقاد 
را وارد دانستند که چرا اخراج مهاجران بدون 
مدرک را در برنامه هــای خود در نظر نگرفته 
اســت. برخی نیز مواضــع او را واقع گرایانه تر 
دانســتند و بر این باور بودند که او قصد موج ســواری ندارد. ســایر نامزدهــای انتخاباتی هنوز 

موضع گیری دقیقی در قبال حضور مهاجران در ایران نداشته اند.

جای خالی سیاست های دایاسپورایی

در حالی که از شــش نامزد انتخاباتی، دو نامزد در قبال مهاجــران غیرایرانی حاضر در ایران 
موضع گیری داشــتند، اما هیچ کدام درباره ایرانیان خارج از کشــور و سیاســت های دایاسپورایی 
ایران در قبال آنان سخنی به میان نیاورده اند. آمار دقیقی در مورد تعداد ایرانیان خارج از کشور 
وجــود ندارد، اما گمانه زنی ها این رقم را نزدیک به پنج میلیون نفر اعلام می کند. ایرانیان خارج 
از کشــور ویژگی های خاصی دارند که اهمیت پرداختن به آنــان را چندبرابر می کند. در حالی که 
ایران به دلیل تحریم ها، ارتباطات بین المللی محدودی دارد، ایرانیان خارج از کشــور در گســتره 
بسیار متنوعی از کشــورهای جهان حضور دارند. تعداد بالایی از آنان جزء اقشار تحصیل کرده و 
موفق به شــمار می روند. سرمایه های ایرانیان خارج از کشــور نیز بیش از ۲۴ هزار هزار میلیارد 
دلار برآورد می شــود. برای فهم این عدد می توان به درآمد نفتی ایران در سال ۲۰۲۲ اشاره کرد 

که فقط ۴۲.۶ میلیارد دلار بود.
در حال حاضر ارتباط ایران با ایرانیان خارج از کشــور هیچ چارچوب مشخص و مدونی ندارد. 
در داخل وزارت امور خارجه، شــورای عالی ایرانیان خارج از کشــور سال هاســت  مشــغول به 
فعالیت اســت، اما این شورا نیز سیاســت مشــخص و مدونی برای ارتباط گیری ایرانیان خارج 
از کشــور با کشور ایران نداشته و در سال های اخیر بســیار منفعل بوده است. در حقیقت عمده 
ارتباط ایرانیان خارج از کشــور به صورت ارتباطات خانوادگی با بستگان حاضر در ایران  است و 

هیچ نقشی جهت کمک به توسعه ایران برای آنان در نظر گرفته نشده است.
تا به اینجای کار به نظر می رســد درباره ایرانیان خارج از کشــور، نامزدهای ریاست جمهوری 

هیچ برنامه جدیدی ندارند و روال فعلی ادامه پیدا خواهد کرد.

نتیجه گیری

بر اســاس صحبت هــای کاندیداهای ریاســت جمهوری در موضوع مهاجــرت و مهاجران، 
می تــوان کلیدواژه هــای زیر را درباره سیاســت های مهاجرتــی آینده ایران در نظــر گرفت. این 
کلیدواژه ها وابســته به اینکه کدام یک از کاندیداها به مقام ریاســت جمهوری نایل شود، شدت 
و ضعــف پیدا خواهند کرد، اما به نظر می رســد سیاســت های مهاجرتی آینــده ایران خارج از 

چارچوب این کلیدواژه ها نباشد:
اخراج گسترده مهاجران غیرمجاز

انسداد کامل مرزها و جلوگیری از ورود مهاجر تازه
حفظ وضعیت فعلی برای مهاجران مجاز و مورد تأیید

مذاکره با کشورهای غربی جهت دریافت هزینه های حضور مهاجران در ایران.
درباره سیاســت های دایاســپورایی هم نمی توان چندان امیدی به تغییر سیاست و افزایش 

نقش آفرینی ایرانیان خارج از کشور جهت اعتلای ایران داشت.

۲۴ خــرداد مــاه ۱۴۰۳ یعنــی تنها دو روز پــس از پایان 
هفته ملی محیط  زیســت بود که خبری با عنوان «سلاجقه: 
ادعای کاهش تراز دریاچه ارومیه کذب اســت» به انضمام 
فیلم مصاحبه رئیس ســازمان حفاظت محیط  زیست روی 
خروجی خبرگزاری تســنیم قرار گرفت؛ خبری که به سرعت 
مورد توجه مردم و رسانه ها قرار گرفت و در فضای حقیقی 
و مجازی بازخوردهای مختلفی داشــت. شاید برای کسانی 
که کمتر با موضوعات محیط زیســتی سروکار دارند، این خبر 
یک تکذیبیه معمولی از جنس همان تکذیبیه های مرســوم 
بود، لکن برای کارشناســان آب و محیط  زیســت حقیقتا یک 
شــگفتانه از ابعاد مختلــف بود. رئیس ســازمان حفاظت 
محیط  زیســت، در فیلم مصاحبه در پاسخ به سؤال خبرنگار 
درباره درســتی خبر کاهش ۶۲ســانتی متری تــراز دریاچه 
ارومیه در ۱۶ خرداد ۱۴۰۳ نســبت به ۱۶ خرداد ۱۴۰۰ چنین 
می گویند: «شما حتما باید داده ها و آمارها را از مراکز درست 
بگیرید که راستی آزمایی شــده باشد. این آماری که در فضای 
مجازی پخش می شــود و مدعیان محیط  زیســت این کار را 
انجام می دهند، کذب محض اســت. آخریــن آماری که من 

خودم دیروز گرفتم، نسبت به تراز ۱۴۰۰، کاملا بالاست».
نکته اول اینکه با ذکر نام ســتاد احیــای دریاچه ارومیه 
به عنوان مرجع انتشــار آمار، رئیس محترم سازمان حفاظت 
محیط  زیســت احتمالا گمان کرده اند که دانشــگاه صنعتی 
شــریف به عنوان متصدی ســابق مســئولیت ســتاد احیای 
دریاچه ارومیه (که در تیر ماه ۱۴۰۰ رسما فعالیت خود را به 
پایان رسانیده)، مرجع نشــر این عددهاست؛ درحالی که این 
آمار توسط متولی جدید ســتاد احیای دریاچه ارومیه یعنی 
اســتانداری آذربایجان غربی در وبسایت رســمی این ستاد 
که اتفاقا در همین چند هفته اخیر رونمایی شــده، منتشــر 
و آمار نیز توســط دفتر مطالعات پایه منابع آب شــرکت آب 
منطقه ای آذربایجان غربی تولید شده است. بنابراین، آمار از 
مراکز درست دریافت شده و صرفا آماری نبوده که در فضای 
مجازی منتشر شــده باشد و اتفاقا کاهش ۶۲ سانتی متر تراز 
دریاچه ارومیه نســبت به سال ۱۴۰۰، نه یک «کذب محض» 
بلکه یک «حقیقت محض» اســت. در این باره به تفصیل در 
فضای مجازی و رســانه های مکتوب نوشته شده و جزئیات 

اعــداد ذکر شــده اند که در اینجــا از تکرار آنهــا خودداری 
می کنیم و فقط با حدیث شــریفی از حضرت امام علی (ع) 
آن را جمع بندی می کنیم: «انظر إلی ما قال و لا تنظر إلی من 

قال؛ به گفته بنگر، نه به گوینده» اما نکات بعد...
نکته دومی که جلب توجه می کند، این اســت که رئیس 
محتــرم ســازمان حفاظت محیط  زیســت به آمــار دیگری 
اســتناد می کنند که شــخصا دریافت کرده اند. یک واقعیت 
ناراحت کننده در سازمان ها، ارائه گزارشات با داده های غلط 
یا دست کاری شــده به مدیران عالی اســت؛ اگر خوش بینانه 
نگاه کنیــم، می توانیم بگوییــم در گزارش ها، همه واقعیت 
به مدیران عالی منعکس نمی شــود و بنــا به مصالح، فقط 
بخشــی از حقیقت در اختیار مدیر عالی قــرار می گیرد. این 
چالشــی است که دولت ها را به ویژه در سال اول و سال آخر 
تصدی خود بر امور اجرایی، همواره دچار چالش می کند. در 
سال اول، با بزرگ نمایی برنامه ها و اقدامات برنامه ریزی شده، 
اقدام به «وعده پردازی» کرده و در ســال آخر، با بزرگ نمایی 
دســتاوردها و کارهای انجام شــده، به «گزارش سازی» روی 
می آورنــد. به نظــرم، مدیران عالــی در این زمینه توســط 
زیرمجموعه های خــود دچار خطای مدیریتی می شــوند و 
تقریبا هر چند سال یک بار شاهد چنین رویدادهایی هستیم. 
به عنوان یک درس برای دولــت چهاردهم، خیلی ضروری 
اســت که به طور جــدی مدیران عالــی از کانال هایی غیر از 
رویه هــای داخلی ســازمان خــود، به بازرســی عملکردها 
بپردازند و راســتی آزمایی داده ها و گزارش های تولیدشــده 
توســط مجموعه هــای تابعــه خــود را قبــل از هرگونــه 

وعده پردازی و گزارش سازی، در دستور کار قرار دهند.
نکته ســوم نوع مواجهه با امر نقد است. استفاده از لفظ 
«مدعیان محیط  زیست» برای کسانی که بدون چشم داشت 
و به ســبب علاقه قلبی خود به ایران، در این راه تلاش کرده 
و می کننــد، یک بی انصافی اســت. اگر در خاطرتان باشــد، 
اواخر ســال ۱۴۰۰ بود که رئیس جمهور شهید؛ آیت االله دکتر 
رئیسی، سندی با عنوان «سند تحول دولت مردمی» را ابلاغ 
کردند کــه در آن دو چرخش تحول آفرین در بخش های آب 
و محیط  زیســت، برنامه ریزی  شده بود که اتفاقا بر کلیدواژه 
«مشــارکت مردم» در آنها تصریح شده بود. به یقین با چنین 

نگاهی به نقدهای دلسوزانه، جلب مشارکت مردم هیچ گاه 
«واقعــا» رخ نخواهد داد و در لایه های ســطحی خود باقی 
خواهــد ماند. به نظــرم اولین چرخــش تحول آفرین دولت 
چهاردهم باید تغییر نگاه دســتگاه های اجرایی به موضوع 
نقد دلسوزانه و منصفانه باشــد تا بدین واسطه بتواند برای 
اصلاح امر اقدام کند؛ به فرموده حضرت امام جعفر صادق 
(ع): «أحَب� إخوانی إلَیَّ مَن أهدی إلَیَّ عُیُوبی؛ محبوب ترینِ 
برادرانم نزد من، کســی اســت که عیب هایم را به من هدیه 

کند».
نکته چهارم، بحث داده و اطلاعات اســت. واقعیت این 
اســت که همین مختصر اطلاع از وضــع دریاچه ارومیه که 
در این چند روز به دســت کارشناســان رسیده، بعد از حدود 
ســه سال قطع دسترســی به داده  ها اتفاق افتاده است. این 
انتقاد به دولت محترم و در رأس آن سازمان حفاظت محیط 
 زیست وجود دارد که چرا به مدت سه سال، دسترسی روزانه 
به تراز دریاچه ارومیه قطع شده بود. یقینا اگر این دسترسی 
وجود داشــت، زنگ هشدارهای کارشناســی خیلی زودتر از 
اینها به صدا درآمده بودند و می توانستند از وخامت اوضاع 
امــروز بکاهند. دولت چهاردهم باید بداند که تولید و نشــر 
عمومی داده، یک وظیفه دولتی اســت کــه اتفاقا به جای 
ضرر بــرای دولت، منافع فراوانــی دارد؛ هم می تواند بدون 
صرف هزینه گــزاف برای مطالعــات، از خروجی مطالعات 
مســتقل دانشجویان و دانشگاهیان و نخبگان استفاده کند و 
هم نظرات صریح و بی پرده و نزدیک تر به واقعیت را از آنان 

دریافت کرده و به کار ببندد.
جامعه زیســت محیطی کشــور در انتظار این اســت که 
در روزهــای پایانی کار دولت ســیزدهم، گزارشــی تفصیلی 
از اقدامــات ســازمان حفاظــت محیط  زیســت، به ویژه در 
چالش هایی چون آلودگی هوا، مدیریت پســماند و مدیریت 
دریاچه ها و تالاب ها دریافت نماید. بدون شــک، این گزارش 
در صورت ارائه درست و بی مبالغه وضعیت موجود محیط 
 زیســت کشــور از ابعاد مختلف، جز کارکرد اطلاع رســانی 
عمومــی، می  تواند مبنــای خوبی برای ارزیابــی کار دولت 
چهاردهم نیز باشد و به عبارت بهتر، نقطه شروع کار دولت 

چهاردهم تلقی شود. 

«کذب محض» و چند نکته برای دولت چهاردهم
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